



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra
Swiss Confederation

Seul le texte prononcé fait foi

Organisation pour l'interdiction des armes chimiques

59^e Réunion du Conseil exécutif

Déclaration

prononcée par Mme Nadine Olivieri Lozano

Représentante permanente adjointe de la Suisse auprès de l'OIAC

Point 3. Report on the activities carried out in support of a request for technical assistance by the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland (TAV/02/18)

La Haye, 18 avril 2018

Check against delivery

Organisation for the Prohibition of Chemical

Weapons 59th Meeting of the Executive Council

Statement

delivered by Ms. Nadine Olivieri Lozano

Deputy Permanent Representative of Switzerland to the OPCW

Agenda item 3. Report on the activities carried out in support of a request for technical assistance by the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland (TAV/02/18)

The Hague, 18 April 2018

Monsieur le président,

La Suisse est extrêmement préoccupée par l'utilisation d'un agent neurotoxique à Salisbury, au Royaume-Uni. Mon gouvernement condamne avec la plus grande fermeté cette attaque et souligne une fois de plus que toute utilisation d'armes chimiques est contraire au droit international et est interdite en toutes circonstances.

En tant qu'États parties à la Convention sur l'interdiction des armes chimiques (CIAC), nous devons apporter une réponse forte et collective à l'affaiblissement intolérable de la norme contre l'utilisation d'armes chimiques. L'enquête menée par les autorités britanniques pour déterminer les circonstances de ce crime et la provenance de l'agent neurotoxique revêt une importance capitale. Les responsables devront rendre compte de leurs actes.

Les résultats de l'enquête menée par les autorités britanniques doivent être attendus avant de tirer des conclusions concernant les circonstances et les auteurs de cet acte. La Suisse a pleinement confiance dans l'enquête en cours, qu'elle suit avec attention.

Monsieur le président,

L'utilisation d'un agent neurotoxique de la classe des Novichok – confirmée par l'OIAC – est extrêmement alarmante. Étant donné que des agents neurotoxiques de la famille des Novichok auraient été développés et produits dans l'ex-Union soviétique, la Suisse estime que la Fédération de Russie se doit de répondre à des questions légitimes, et de contribuer à clarifier les faits. La Suisse appelle la Russie à coopérer avec les autorités britanniques et à fournir des informations pertinentes quant à l'origine de l'agent neurotoxique.

Si la Fédération de Russie ou tout autre État possède des stocks d'armes chimiques de la classe des Novichok, ceux-ci doivent être immédiatement déclarés à l'OIAC et détruits sous sa supervision. Par ailleurs, ce type d'agent neurotoxique ne figurant pas aux Tableaux de Produits Chimiques, ce Conseil et l'Organisation dans son ensemble, devront examiner attentivement cette question à la lumière de la Convention.

Monsieur le Président,

Avant de conclure, mon gouvernement souhaite exprimer son incompréhension suite à une déclaration russe concernant le laboratoire désigné de Spiez. Que le laboratoire de Spiez ait été – ou non – l'un des laboratoires désignés impliqués dans l'analyse des échantillons de Salisbury, un rapport d'analyse de notre laboratoire désigné n'aurait pas été rédigé, ni contenu les termes présentés comme une citation du rapport du laboratoire de Spiez. Nous nous référons à une traduction anglaise d'une déclaration du ministre des Affaires étrangères russe, disponible sur le site officiel du Ministère.

Qu'une telle déclaration ait pu être faite est pour nous incompréhensible. De telles actions affaiblissent la crédibilité et l'intégrité de cette Organisation et sont absolument inacceptables. Les accords de confidentialité entre l'OIAC et ses laboratoires désignés existent précisément pour garantir l'impartialité de l'analyse. Dans ce contexte, nous remercions le Directeur général et le chef du Laboratoire de l'OIAC pour leurs remarques explicatives au début de cette session.

Mr. Chairperson,

Switzerland is extremely concerned by the use of a nerve agent in Salisbury, UK. My Government condemns in the strongest possible terms this attack and emphasizes once again that any use of chemical weapons is contrary to international law and prohibited under all circumstances.

As States Parties to the Chemical Weapons Convention (CWC) we must find a strong and collective response to the intolerable weakening of the norm against the use of chemical weapons. The ongoing investigation by the UK authorities into the background of this crime and the origin of the nerve agent is of central importance. Those responsible must be held to account.

Before drawing further conclusions regarding the background and authorship of this act, the results of the ongoing criminal investigation by the UK authorities should be awaited. Switzerland has full confidence in the ongoing investigation and is following it with great attention.

Mr. Chairperson,

The use of a nerve agent of the Novichok class, as confirmed by the OPCW, is extremely worrying. As nerve agents of the Novichok family have reportedly been developed and produced in the former Soviet Union, Switzerland believes that the Russian Federation has legitimate questions to answer and must contribute to the clarification of fact. Switzerland calls on Russia to cooperate with the UK authorities in their investigation and to provide relevant information clarifying the facts and the origin of the nerve agent.

Moreover, should the Russian Federation or any other state possess stockpiles of chemical weapons of the Novichok class, these must be immediately declared to the OPCW and destroyed under its supervision. Furthermore, this Council and the Organisation as a whole must carefully consider how to address these toxic chemicals in the framework of the Convention and its schedules.

Before I conclude, Mr. Chairperson, my Government wishes to express its incomprehension about a statement by Russia regarding the Swiss designated laboratory at Spiez. Whether or not Spiez Laboratory was one of the designated laboratories involved in the analysis of the Salisbury samples, an analysis report of our designated laboratory would not have been drafted in the way and contained the type of language alleged to be a quote from a Spiez Laboratory report. I am referring to an English translation of a statement by the Russian Foreign Minister available on the official website of the Ministry.

How such a statement could be made is incomprehensible to us. Such actions weaken the credibility and integrity of this Organisation and are as such absolutely unacceptable. The confidentiality agreements between the OPCW and its designated laboratories precisely exist to ensure the impartiality of the analysis. In this context, we thank the Director-General and the head of the OPCW laboratory for their clarifying remarks at the beginning of this session.

Thank you.